

[Text]

Miss MacDonald: I quite understand that.

Is Canada contemplating any major initiative with regard to Central America either on its own or in concert with any other country?

Mr. MacGuigan: No, we are not at the present time. We do have some studies under way with respect to Central America to see in what respect it might assume a higher profile in Canadian foreign policy. Those studies have not yet come to me and I cannot really forecast now where they will lead. But, of course, your committee may very well have some valuable things to say to us on that as well.

Miss MacDonald: But there are no other discussions going on.

Mr. MacGuigan: Do you mean with other countries or . . . ?

Miss MacDonald: Yes.

Mr. MacGuigan: No, except about particular problems. For instance, the emergence of Belize as an independent country and the difficulties it has with its large neighbour, Guatemala, its breaking of the last colonial ties with Great Britain, and the activities of the United Nations surrounding all of this, these have been a concern of ours over the last year or so. There are individual problems like that that we have certainly involved ourselves with. I might say that Belize is more often than not categorized, although it is in Central America, as part of the Commonwealth Caribbean, so in a sense my comments do not apply to Central America in that respect.

Miss MacDonald: I will come back.

The Chairman: Thank you. Father Ogle.

Mr. Ogle: Thank you, Mr. Chairman. Mr. Minister, first of all, I would like to tell you how happy I am this committee has been formed. I really believe it is a very important committee right now and I trust we will be able to do productive and good work, and I thank you also for coming as the first witness.

I have had a bit of experience in working and living in Latin America. Many Canadians, I feel, look upon it as far distant land, and in a sense I think it has been that in our history. It is a very complicated and it is a very diverse world. It has a different culture and so on, but I still think that physically it is one of our neighbours and I think you say that in your paper here. I would like to be able to think we are approaching our work now as neighbours looking at neighbours.

I have some doubts too, though, I have to admit, about situations that have developed or are developing right now, and if I could ask maybe two questions to the minister one very relative to today and then a longer term one from a bit of history in the past on the question you raised under the term of human rights. I have a recent story that has just been published today of an announcement from Washington that President Reagan . . . well, I will just read a little bit here: "One tentative Mexican agreement today for a proposal to form a three-way partnership with Canada to promote economic growth in the Caribbean region, where the United States is trying to counter what it portrays as Communist subversion." And the same story, which is a Canadian Press story, indicates that prior to this the Americans had indicated they were

[Translation]

Mlle MacDonald: Je vous comprends.

Le Canada envisage-t-il de prendre une initiative importante à l'égard de l'Amérique centrale, de lui-même, ou en collaboration avec d'autres pays?

M. MacGuigan: Non, pas pour le moment. Nous sommes en train d'étudier la situation en Amérique centrale, pour voir si cette région devrait recevoir plus d'importance dans le cadre de la politique étrangère du Canada. Ces études ne me sont pas encore parvenues, et je ne peux pas vous dire quelles en seront les conclusions. Votre Comité pourra également avoir des recommandations valables à nous faire à ce sujet.

Mlle MacDonald: Vous ne participez pas à d'autres discussions à ce sujet?

M. MacGuigan: Vous voulez parler d'autres pays?

Mlle MacDonald: Oui.

M. MacGuigan: Non, sauf en ce qui concerne des problèmes particuliers. Par exemple, l'accès du Belize à l'indépendance et ses difficultés avec son voisin, le Guatemala, l'abandon des derniers liens de dépendance envers la Grande-Bretagne, et les activités des Nations Unies à cet égard, nous intéressent depuis environ un an. Nous nous sommes occupés de problèmes particuliers comme celui-là. J'ajouterai qu'en général, même s'il se trouve en Amérique centrale, on associe le Belize aux Antilles du Commonwealth, de sorte que mes commentaires ne s'appliquent pas vraiment à l'Amérique centrale.

Mlle MacDonald: J'y reviendrai.

Le président: Merci. Père Ogle.

M. Ogle: Merci, monsieur le président. Monsieur le ministre, je voudrais tout d'abord vous dire que je suis très heureux qu'on ait constitué ce comité. Je crois qu'il est très important et qu'il pourra faire du travail productif et utile. Je veux également vous remercier d'être venu comme premier témoin.

J'ai moi-même travaillé et vécu en Amérique latine. Selon moi, de nombreux Canadiens considèrent cette région comme une terre très éloignée, perception étayée par notre histoire. C'est un monde très complexe et très diversifié. Il est certain qu'il a une culture différente, mais je pense quand même que physiquement, ces pays sont nos voisins, et vous le dites d'ailleurs dans votre déclaration. J'aimerais que dans notre étude, nous envisagions cette région comme une région voisine.

Je dois admettre cependant que l'évolution de la situation dans cette région me laisse perplexe, et je voudrais vous poser quelques questions à ce sujet. Ma première question concerne la situation actuelle, et l'autre se place du point de vue historique et touche la question des droits de la personne. On a publié aujourd'hui une annonce faite à Washington par le président Reagan, et je vous en lirai un extrait: «Une entente provisoire avec le Mexique en vue de former une association tripartite avec le Canada, pour promouvoir la croissance économique dans la région des Antilles, où les États-Unis essaient de faire échec à ce qu'ils appellent la subversion communiste.» C'est un article publié par la Presse canadienne, selon lequel les Américains avaient déjà indiqué auparavant qu'ils se préparaient à envoyer de l'aide militaire et économique à cette région.